
5 88498443سرويس  سياسي

| روزنام��ه ج��وان |  ش��ماره 5886 |  1441 رج��ب   15  |  1398 اس��فند   20 سه ش��نبه 
    نون در ديدن اينها نيست!
كاربري نوشته:   

بي بي س��ي: چرا اين تعداد از مس��ئولان حكومتي 
ايران كرونا گرفته اند. چه��ار نماينده و دو كارمند 
مجلس فرانس��ه، يك سياس��تمدار از حزب ماك��رون، رئيس يك 
حزب ايتالياي��ي، فرمانده ارتش ايتاليا، فرمان��دار پيدمونته ايتاليا، 
سناتورامريكايي تد كروز، نماينده كنگره امريكا، دكتر پل گوسار. 

البته نون تو ديدن اينا نيست.
........................................................................................................................

   وقتي سفير ايران در لندن دست منافقين را رو مي كند
حميد بعيدي نژاد سفير جمهوري اسلامي ايران در 

لندن در كانال تلگرامي خود نوشت: 
ش��بكه س��ازمان منافقين و جريان ه��اي معاند 
جمهوري اس��لامي اي��ران در خارج از كش��ور با 
طراحي يك سياست خبري و رسانه اي بسيار مزوّرانه مي خواهند 
به خيال خام خود، مردم و افكار عمومي ما را در يك بن بست فكري 

قرار دهند. 
اعضاي سازمان منافقين و ش��بكه هاي معاند از طرفي در چند روز 
اول ابتلاي كش��ور به ويروس كرونا كه هنوز نيازي به سازماندهي 
دريافت كمك ه��اي پزش��كي بين المللي و خريد اق��لام فوري از 
كشورهاي خارجي مطرح نبود، مرتب تبليغات سازماندهي شده اي 
را طراحي كرده بودند كه القا نمايند نظ��ام از يك طرف در انزواي 
بين المللي قرار دارد كه كشوري حاضر به ارسال كمك هاي فوري 
به ايران نيس��ت و اما از طرف ديگر، حتي در موارد مشخص هدايا 
و كمك هاي خارجي در دسترس هم، كش��ور تمايل دارد حتي به 
قيمت از دس��ت رفتن جان مردم، همين موارد كمك هاي اهدايي 

كشورهاي غربي را رد كند. 
اما در مرحله دوم افزايش تلاش هاي س��ازماندهي ش��ده كشور براي 
كاهش ابتلاي عموم مردم به ويروس كرون��ا و از جمله آمادگي جذب 
كمك هاي س��ازمان بهداش��ت جهاني، كمك هاي اهدايي كشورهاي 
خارجي و همچنين تلاش كش��ور براي خريد اقلام مورد نياز پزشكي 
از خارج از كش��ور، همان جريان، كمپيني را شروع كرده كه تجهيزات 
خارجي آلوده هس��تند و كش��ور نبايد به هيچ وجه به س��لامت اقلام 
پزش��كي خارج از ايران اعتماد كند. اين روزها هر روز هزاران توئيت و 
اطلاعات مجعول توسط منافقين با اين مفهوم مشترك توليد مي شود 
كه اقلام پزشكي خارجي آلوده هس��تند و مردم بايد از استفاده از اين 

اقلام خودداري كنند. 
همين جريان با راه اندازي هش��تگ هايي در فض��اي مجازي تحت 
عنوان »كيت هاي آلوده« با پروفايل ديني- مذهبي يا شخصيت هاي 
فداكار و شهيد نظام، سعي در انحراف افكار عمومي دارند. برخي از 
افراد در فضاي مجازي نيز ممكن است تحت تاثير پيام هاي حماسي 
اين جريانات مش��كوك قرار گيرند و ناگاهانه با پيام آنها همدردي 
كنند اما ه��دف اصلي اين تبليغات ايج��اد بي اعتمادي بين مردم و 

مسئولان نظام مي باشد. 
بي ش��ك سياس��ت اصلي كش��ورمان افزايش توان و تولي��د داخلي 
تجهيزات پزش��كي و كيت هاي تشخيص توس��ط نيروهاي كارآمد، 
پرتوان و سربلند كشورمان مي باشد اما همزمان، براي تقويت و تجهيز 
فوري نظام بهداشتي و پزشكي كشور به تجهيزات و اقلام پزشكي لازم، 
كش��ورمان با اعمال و رعايت تمامي اس��تانداردهاي ايمني لازم، اين 
اقلام لازم را از منابع مورد اعتماد تهيه و براي سلامت مردم عزيزمان 

به كار خواهد گرفت.

عضو كميسيون قضايي و حقوقي مجلس: 

 قوه قضائيه با كاسبان كرونا 
به طور جدي برخورد كند 

عضو كميس�يون قضايي مجلس با بيان اينكه امروز در شرايطي 
قرار داريم كه همه دس�تگاه ها بايد براي مقابله ب�ا ويروس كرونا 
به ميدان بيايند، گفت: از قوه قضائي�ه مي خواهيم تا با محتكران 
مواد ضدعفوني كننده و كاسبان كرونا به طور جدي برخورد كند. 
بهمن طاهرخاني عضو كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با تسنيم با اشاره به احتكار اقلام مورد نياز بهداشتي 
و ضدعفوني كننده مردم از سوي برخي افراد، گفت: اين افراد با احتكار 
مواد ضدعفوني كننده و مورد نياز مردم در ش��رايط موجود كشور كه 
همه با ويروس كرونا و همه گيري درگير شده اند، با جان انسان ها بازي 

مي كنند. 
وي با تأكيد بر اينكه در ش��رايط فعلي كش��ور، برخورد با محتكران و 
گران فروشان اقلامي نظير ماسك، دستكش طبي و موا ضدعفوني كننده 
بايد بيش از گذشته تشديد شود، اظهار داشت: امروز در شرايطي نيستيم 
كه كسي بخواهد با سودجويي و طمع زياد، سودهاي كلان كسب كند. 
عضو كميسيون قضايي و حقوقي مجلس اضافه كرد: امروز در شرايطي 
قرار داريم كه همه دستگاه ها بايد براي مقابله با ويروس كرونا به ميدان 
بيايند، اما ش��اهد ضعف نظارت دس��تگاه هاي نظارتي در توزيع اقلام 

بهداشتي هستيم. 
طاهرخاني با تأكيد بر اينكه بايد ب��ا محتكران مواد ضدعفوني كننده و 
بهداشتي به طور جدي برخورد شود، گفت: متأسفانه محتكران هميشه 
در اينگونه شرايط سوء اس��تفاده كرده و در نظام توزيع اختلال ايجاد 
مي كنند، به همين دليل ما از دستگاه قضا و نهاد هاي نظارتي خواستيم 
كه به اي��ن موضوع ورود كرده و با اين س��ودجويان برخ��ورد كنند. از 
قوه قضائيه و ديگر دستگاه هاي نظارتي مي خواهيم تا با محتكران مواد 

ضدعفوني كننده و كاسبان كرونا به طور جدي برخورد كنند.
........................................................................................................................

حقيقت پور: 

 با محتكران لوازم بهداشتي 
مانند خيانتكاران زمان جنگ برخورد شود 
مش�اور رئيس مجلس گفت: محتكران لوازم بهداشتي بايد بدون 
گذراندن تشريفات بخش قضايي همانند كساني كه در جنگ مرتكب 
خيانت مي ش�وند، در دادگاه صحرايي م�ورد محاكمه قرار گيرند. 
منصور حقيقت پور مشاور رئيس مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو 
با فارس، گفت: امروز ما در شرايط جنگي هستيم و كساني كه دست به 

احتكار لوازم بهداشتي مي زنند مجرم و خيانتكار جنگي هستند. 
وي افزود: همانطور كه گفتم امروز كشور در شرايط جنگي قرار دارد. 
فرق نمي كند جنگ، جنگ نظامي باش��د، اقتصادي يا بهداشتي حتي 
مي توان گفت شرايط فعلي از شرايط جنگ نظامي هم سخت تر است؛ 
چراكه در جنگ نظامي سربازها در معرض خطرند اما امروز زن و مرد، 
كوچك و بزرگ و پير و جوان همه در معرض خطر قرار دارند. كساني 
كه در اين شرايط دست به احتكار مي زنند بي ترديد مجرم و خيانتكار 
هس��تند و بايد با آنها همانند خائنين در جنگ نظامي برخورد شود و 

دادگاه آنها بدون گذراندن تشريفات برگزار شود. 
حقيقت پور خاطرنشان كرد: محتكران لوازم بهداشتي بايد در دادگاه 
صحرايي محاكمه شوند و جلس��ه دادگاه آنها در همان انبار كالاهاي 

محتكرشده برگزار و حكمشان هم در همان جا اجرا شود. 
وي با انتقاد از عملكرد دس��تگاه نظارتي افزود: دس��تگاه هاي متعدد 

نظارتي ما براي مقابله با محتكران نمره خوبي ندارند.

دول�ت بهت�ر اس�ت ب�ه ج�اي وعده وعي�د دروغ ب�ه 
م�ردم، ب�راي تنظيم ب�ازار ش�ب عي�د برنامه ري�زي كند. 
حجت الاسلام س��يد ناصر موس��وي لارگاني عضو كميسيون 
اقتصادي مجلس در گفت وگو با مهر با بيان اينكه دولت هيچ 
نظارتي بر بازار ش��ب عيد ندارد، گفت: دولت برخي مواقع و 
به صورت مقطعي نظارت هايي را در ب��ازار اعمال مي كند اما 
متأسفانه مدتي اس��ت كه نظارت بر بازار تعطيل شده است و 
ما ش��اهد هيچ گونه نظارتي بر بازار و قيمت كالاهاي اساسي 
نيستيم. اين در حالي است كه رئيس جمهور، رئيس سازمان 
برنامه و بودجه و وزير صنعت، مع��دن و تجارت پس از گراني 
بنزين، چندين بار به مردم وعده دادند تا پايان س��ال، قيمت 

هيچ كالايي افزايش نمي يابد و چند روز هم ستاد تنظيم بازار را 
تشكيل دادند اما هيچ كدام از اين وعده وعيدها محقق نشد. 

موسوي لارگاني تصريح كرد: متأسفانه بسياري از مسئولان دولتي 
وعده هاي عوام فريبانه مي دهند اما در عمل اقدامي براي بهبود 
معيش��ت مردم و رونق وضع زندگي آنان انجام نمي دهند و يكي 
ديگر از دلايل گراني ها آن است كه مجلس دهم از لحاظ نظارتي 

بسيار ضعيف عمل كرده است. 
وي افزود: جاي تعج��ب دارد كه بس��ياري از وزرا در جلس��ات 
اس��تيضاح و طرح س��ؤال، از زمان رأي اعتماد، رأي بيش��تري 
مي گيرند و هي��چ برخوردي با آنان از س��وي نمايندگان صورت 
نمي گيرد به گونه اي ك��ه اخيراً وزير صمت جهت پاس��خگويي 

درباره گراني ها در مجلس حاضر شد اما صرفاً ۳۶ نفر از نمايندگان 
توضيحات وي را قانع كننده ندانستند و ديگر نمايندگان عملكرد 

وي را رضايتبخش دانستند. 
نماينده مردم فلاورجان در مجلس شوراي اس��لامي با انتقاد از 
كمبود لوازم بهداش��تي و مواد ضدعفوني كنن��ده در بازار گفت: 
بسياري از كارخانجات به علت شيوع ويروس كرونا خط توليد خود 
را به سمت توليد لوازم بهداشتي و مواد ضد عفوني كننده تغيير 
داده اند اما با وجود اين برخي از مردم همچنان به دنبال اقلامي 
چون ماسك هستند و سؤال ما اين اس��ت كه چرا دولت نظارت 

كافي در اين زمينه انجام نمي دهد؟
عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: مردم 

با سختي زندگي مي كنند، كاسبي بسياري از آنان نابود شده و اين 
روزها درآمدي ندارند و دولت بايد براي حل مشكلات معيشتي 

مردم و به ويژه اين افراد، چاره اي بينديشد. 
وي با بيان اينكه متأس��فانه گراني ها باعث سوءتغذيه برخي از 
مردم شده است، گفت: اين روزها شاهد گراني كالاهاي اساسي 
چون گوشت هستيم و سؤال ما اين است كه چه اتفاقي افتاده 
كه باعث روند صعودي قيمت كالاهاي اساس��ي ش��ده است؟ 
دولت بهتر است به جاي وعده وعيد دروغ به مردم، براي تنظيم 
بازار ش��ب عيد برنامه ريزي كند و همچنين سازمان تعزيرات 
بايد با متخلفان برخ��ورد جدي كند و نبايد با گران فروش��ان 

مماشات كرد.

عضو كميسيون اقتصادي مجلس:

مجلس دهم در زمینه نظارت ضعیف عمل کرده است

   بهارستان

انتش��ار اخب��اري درب��اره مطرح ش��دن پرونده 
مطالعات ادعاي��ي در آژان��س بين المللي انرژي 
اتمي باز هم موج جديدي از اتهامات عليه ايران 
به دنبال داشته است. واقعيت اين است كه پس 
از توافق برجام و در جريان مذاكرات قرار ش��د تا 
ايران طي يك زمان فش��رده ابهام��ات آژانس را 
درباره پرونده مطالعات ادعايي پاسخ دهد؛ توافقي 
كه منجر به سفر يوكيو آمانو به تهران و بازديد وي 
از تاسيسات پارچين شد. حالا با خروج امريكا از 
توافق برجام به نظر مي رسد تمام پاسخ هاي ايران 
به اتهامات آژانس به فراموشي سپرده شده و باز 
هم ابهامات تازه اي مطرح شده است. واقعيت اين 
است كه اين اولين بار نيس��ت كه چنين اتفاقي 
درخصوص ابعاد فني پرونده هسته اي ايران روي 
مي دهد بلكه در گذشته نيز بارها ايران و آژانس 
توافقات گوناگوني براي حل ابهامات داشته اند كه 

تاكنون به نتيجه نرسيده است. 
اين در حالي بود كه ايران تمام همكاري هاي لازم را 
براي حل ابهامات به كار گرفت اما به نتيجه مطلوبي 
نرسيد. يكي از نمونه هاي اصلي چنين توافقي بحث 
مربوط به طرح اقدام بين ايران و آژانس بين المللي 
اتمي بود. اين طرح به دنبال اين بود تا جلوي صدور 
هر چه بيشتر قطعنامه آژانس عليه ايران را بگيرد كه 

نتيجه مطلوبي به دنبال نداشت. 
با صدور قطعنامه17۳7 و اعمال تحريم هاي جديد، 
ايران به دنبال راه حلي براي مسئله هسته اي بود تا 
تحريم هاي شوراي امنيت را لغو كند. در 2۶ ژوئن 
2007 علي لاريجاني مسئول پرونده هسته اي ايران 
به ملاقات دبيركل آژانس در وين رفت و اعلام كرد 
ايران آماده است تا در يك همكاري نزديك با آژانس 
ابهامات پرونده هسته اي ايران را رفع كند. در نهايت 
21 اوت 2007 اي��ران و آژان��س بين المللي انرژي 
اتمي در نشس��ت هايي در تهران به توافق رسيدند 
تا مسائل حل نشده راجع به پرونده هسته اي ايران 
را حل كنند. اين همكاري تحت عنوان طرح اقدام 
مطرح شد كه طي آن همه مس��ائل باقي مانده بايد 
حل مي ش��د و آژانس پذيرفت كه پ��س از اجرايي 
شدن طرح اقدام، رس��يدگی به پرونده ايران طبق 
روال عادي انجام بگيرد. ايران و آژانس متعهد شدند 
تا ظرف مدت سه ماه تمام مسائل باقي مانده را حل 
كنند. طرح اقدام به بررس��ي اتهامات وارد شده به 
ايران كه اطلاعاتي درباره آنها به آژانس ارائه نكرده 

بود، مي پرداخت. 
در همين راستا هيئتي به سرپرستي اولي هاينونن 
)معاون امور پادمان هاي آژانس( با همراهي ويلموس 
س��روني )مس��ئول روابط خارجي آژانس( و يوهان 
روتنباخ )مش��اور حقوقي آژانس( در اوت 2007 به 
تهران آمدند تا مسائل مورد نظر را با مقامات ايراني 
حل و فصل كنن��د. مذاكرات نماين��دگان آژانس با 
مس��ئولان ايراني در چند دور انجام گرفت. با توجه 
به توافقات ايران با آژانس قرار بر اين بود تا بازرسان 
آژانس از رآكتور آب سنگين اراك و تأسيسات نطنز 

بازديد كنند و مس��ائل باقي مانده درب��اره آزمايش 
پلوتونيوم در گذش��ته، دامنه برنامه غني س��ازي، 
آلودگي اورانيوم در تجهيزات دانش��گاه ش��ريف و 

مطالعات مربوط به پروژه هاي خاص را حل كنند. 
در ماه اوت پيش��رفت هايي در برنامه طرح اقدام با 
همكاري ايران انجام ش��د و اي��ران اطلاعاتي را كه 
آژانس به آنها نياز داش��ت و به دنبال آن بود، فراهم 
كرد. با پيشرفت طرح اقدام، امريكا خاوير سولانا را 
از ادامه مذاكرات با ايران بازداشت و مذاكرات ايران 
و 1+5 با وجود تلاش هاي اي��ران بي نتيجه ماند. از 
طرفي روسيه و چين اعلام كردند موافق با مجموعه 
ديگري از تحريم ها عليه ايران نيستند. به اين ترتيب 
در اواخر س��پتامبر 2007 گ��روه 1+5 برنامه طرح 
اقدام را تأييد كرد و ايران را به شفاف سازي در برنامه 

هسته اي و رفع نگراني هاي موجود واداشت. 
دور دوم مذاكرات نمايندگان ايران )جواد وعيدي( 
و آژانس )اول��ي هاينونن( در 9 اكتبر و دور س��وم 
مذاكرات در ۳0 اكتب��ر در تهران برگزار ش��د كه 
طي اين مذاكرات بنا بود تا سؤالات و مسائل باقي 

مانده حل شود. 
  تعليق غني س�ازي؛ ش�رط برطرف كردن 

اتهامات 
كشورهاي 1+5 در نشستي كه دوم نوامبر در لندن 
برگزار شد توافق كردند كه اگر ايران نتواند به سؤالات 
و ابهامات بازرسان آژانس پاسخ قابل قبولي دهد دور 

جديدي از تحريم ها عليه ايران اعمال خواهد شد. در 
بيانيه اي كه در پايان نشست از سوي وزارت خارجه 
انگليس منتشر شد، ذكر شد كه اگر گزارش دبيركل 
آژانس بين المللي انرژي اتمي در پايان مهلت تعيين 
ش��ده طرح اقدام قانع كننده نباش��د، شش كشور 
تلاش مي كنند دور س��وم تحريم ه��ا را عليه ايران 

افزايش دهند. 
دبيركل آژانس در 15 نوامبر 2007 گزارشي مبني 
بر نتايج ط��رح اقدام ارائه كرد كه در آن ش��رحي از 
پاسخ هاي ايران به س��ؤالات و گزارشي از بازديدها 
و آزمايشات بازرسان آژانس آمده بود. طبق گزارش 
آژانس پاسخ هاي ارائه شده ايران درباره برنامه هاي 
سانتريفيوژهاي P1 وP2 مطابق يافته هاي آژانس 
بود. همچنين آژانس توانس��ت تا عدم انحراف مواد 
هسته اي اعلام ش��ده از س��وي ايران را تأييد كند. 
ايران دسترس��ي كافي به اف��راد را فراه��م كرده و 
در يك ش��يوه زمانبندي ش��ده به س��ؤالات پاسخ 
داده و شفاف س��ازي هايي انجام داده ب��ود، البته به 
گفته آژانس برخي ابهامات هن��وز در مورد پرونده 
ايران وجود داش��ت از جمله برنامه گذشته و فعلي 
غني سازي سانتريفيوژ و تحقيقات مربوط به آن كه 
آژانس همچنان به بررس��ي هاي خود در اين زمينه 
ادامه خواهد داد. همچنين اين گزارش ذكر مي كند 
كه با توجه به اجرا نش��دن كامل پروت��كل الحاقي 
توس��ط ايران، آژانس در موقعيتي نيست كه درباره 

نبود مواد و فعاليت هاي ذكر نشده در ايران، اطمينان 
دهد. در نهايت آژانس از ايران مي خواهد تا پروتكل 
الحاقي و اقدامات اعتمادس��از از جمله تعليق كامل 
غني سازي را اجرا كند و به اعتمادسازي درباره دامنه 

و ماهيت برنامه حاضر خود ادامه دهد. 
     فش�ار امريكا بر آژانس بين المللي انرژي 

اتمي 
گزارش نوامبر مديركل آژانس در مورد طرح اقدام 
نگراني هاي امري��كا و همراهان��ش را تقويت كرد. 
گريگوري ش��ولت نماينده امريكا در آژانس نگران 
اين بود كه اي��ران واقعاً مداركي براي حل مس��ائل 
ارائه دهد. شولت در هفتم دس��امبر در تلگرافي به 
واشنگتن پس��ت نوش��ت: ما بايد اطمينان حاصل 
كنيم كه دبيركل مس��ائل را مختومه اعلام نكند يا 
حتي اين گونه بگويد كه اطلاعات ايران با يافته هاي 
آژانس همخواني ندارد، مانند مس��ئله پلوتونيوم و 
س��انتريفيوژها. همچنين هفتم دسامبر در نشست 
كش��ورهاي همفكر عضو آژانس )امريكا، انگليس، 
فرانس��ه، آلمان، اس��تراليا، كانادا، ژاپ��ن( در وين، 
ديپلمات ه��ا از مختومه اعلام كردن دو مس��ئله در 
پرونده ايران ابراز نگراني كردند. اس��ميت نماينده 
انگليس از اين موضوع ناراحت ب��ود كه آژانس اين 
اختيار عمل را ندارد كه هر وقت خواست دوباره به 
آن موضوعات بپردازد. ش��ولت نيز بر اهميت تحت 
فشار گذاش��تن ايران را به البرادعي در قالب برنامه 

كاري تأكيد كرده بود. 
آژانس و دبير كل آن تحت فش��ار امري��كا بودند تا 
طرح اقدام به نتيجه مطلوب نرسد و مسائل مطرح 
شده همچنان تمام نشده باقي بماند. امريكا قبلًا نيز 
آژانس را تهديد به قطع كمك هاي مالي كرده بود و به 
دبيركل آژانس گفته شده بود اگر آژانس به امور جنبه 
سياسي بدهد امريكا مي تواند با بودجه آژانس همان 
كاري را بكند كه با اتحاديه پست جهاني انجام داد. در 
واقع برنامه طرح اقدام، امريكا را درباره برخي مسائل 
نگران مي كرد مانند افزايش همكاري ايران با آژانس 
و اينكه فرص��ت ترغيب چين و روس��يه به تحميل 
هرگونه تحريم هاي بيش��تر عليه ايران ممكن است 
تضعيف شود. همچنين موفقيت ايران در حل مسائل 
هسته اي مي توانست درخواست شوراي امنيت براي 

تعليق غني سازي اورانيوم را از بين ببرد. 
دبيركل آژانس در روز نخس��ت نشس��ت شوراي 
حكام در 22 نوامب��ر 2007 اعلام كرد كه ايران در 
شفاف سازي فعاليت هاي هسته اي در حال پيشرفت 
اس��ت اما در عين حال در سخنان خود عنوان كرد 
كه آژانس قادر نيست به طور موثق و معتبر در مورد 
فقدان هرگونه مواد و فعاليت هاي اعلام نش��ده در 
ايران اطمينان دهد. ۳0 نوامبر 2007 سعيد جليلي 
نماينده ايران در ديداري با سولانا نماينده اتحاديه 
اروپا در لندن مذاكراتي را انجام دادند كه نتيجه اي 

دربرنداشت. 
 پس از اين مذاك��رات و دريافت نتيج��ه مذاكرات 
توسط سولانا گروه 1+5 نشستي را در اول دسامبر 
در پاريس برگزار كردند كه در اين نشست بر افزايش 
فشار بر ايران و اقدام به كار روي قطعنامه تازه اي عليه 

ايران به توافق رسيدند.
     ضرورت اس�تفاده از ظرفيت كش�ورهاي 

همپيمان براي مقابله با امريكا 
اين تجربه به خوبي نشان مي دهد كه تا چه اندازه 
توافق هاي فني ايران و آژانس مي تواند تحت تاثير 
فشارهاي امريكا و كش��ورهاي اروپايي قرار بگيرد. 
موج جديد اتهام ها علي��ه ايران نيز به احتمال زياد 
با اين هدف عليه ايران وارد مي شود تا زمينه براي 
ارس��ال مجدد پرونده هس��ته اي ايران به شوراي 
امنيت سازمان ملل متحد فراهم شود. اين مسئله 
زماني حياتي تر مي شود كه بدانيم امريكايي ها به 
ش��دت به دنبال بازگرداندن تحريم هاي هسته اي 

عليه ايران هستند. 
در ش��رايط فعلي ش��ايد مهم تري��ن اولويت براي 
دستگاه سياس��ت خارجي اين باشد كه با استفاده 
از ظرفيت كشور هاي همپيمان جلوي شرارت هر 
چه بيش��تر امريكا در اين حوزه را بگيرد، به عنوان 
مثال نماينده روس��يه در آژانس بين المللي انرژي 
اتمي اين اقدام امريكايی  ها را يك فضا سازي جديد 
عليه ايران عنوان كرده بود. در هر صورت با توجه به 
تلاش امريكا براي افزايش فشار عليه ايران مي توان 
انتظار داشت كه اتهامات اينچنيني عليه ايران در 

ماه هاي آينده روند صعودي داشته باشد.

تجربيات ناموفق ايران برای حل اتهامات از مسير همكاری فنی

آژانس بار دیگر زیر بار فشار سياسی كمر خم می كند

باي�د مب�ارزه ب�ا فس�اد، ش�فافيت، عدالتخواه�ي و 
فقرس�تيزي در دس�تور كار مجل�س يازده�م ق�رار 
گي�رد، ضم�ن اينك�ه نظ�ام انتخاباتي  ه�م اصلاح ش�ود. 
محمدمهدي زاهدي منتخب م��ردم كرمان در مجلس يازدهم 
در گفت وگو با فارس، درباره مهم ترين اولويت  هاي مجلس آتي 
گفت: موضوعات اقتصادي و معيش��تي مردم و ساماندهي اين 

حوزه از مهم ترين اولويت هايم در مجلس يازدهم است. 
وي افزود: توجه به كس��ب و كارها و توليد و اشتغال از بخشي 
از موضوعات مهم حوزه اقتصادي محسوب مي شود، به همين 
خاطر مجلس يازدهم بايد در جهت رونق فعاليت هاي اقتصادي 
و توجه به توليد داخل و خروج از ركود نگاه ويژه اي داشته باشد. 
افزايش اش��تغال در جامعه به ويژه براي جوانان و رفع مشكل 
مسكن از ديگر موضوعاتي است كه مي تواند بخشي از دغدغه ها 
را رفع كند. زاهدي گفت:  توجه به ش��ركت هاي دانش بنيان و 
اقتصاد آنها و توس��عه فناوري هاي نو يكي ديگر از اولويت هاي 

مجلس يازدهم بايد باشد. 
وي گفت: ساماندهي نظام بانكي و گمركي و مالياتي كشور در 
شرايط فعلي از اهميت ويژه اي برخوردار است چراكه مي تواند 
تاثيرات زيادي را در اقتصاد كشور بر جا بگذارد، اين موضوع حتي 

تاثيرات معيشتي بر اقشار مختلف جامعه دارد. 

منتخب مردم كرمان در مجلس گفت: توجه به گردش��گري و 
توريسم و توسعه معادن و عدم خام فروشي منابع معدني از ديگر 
موضوعاتي است كه مي توانيم به آن اهميت دهيم و بدانيم كه 
صنايع جانبي معادن مي تواند در شرايط فعلي كمك حال كشور 
باشد. وي تصريح كرد: اصلاح نظام علم و فناوري كشور با توجه به 
اينكه علم و دانش مي تواند براي كشورمان قدرت و ثروت همراه 
داشته باشد بايد ديگر دس��تور كار پارلمان باشد زيرا براي ما از 
اهميتي والا برخوردار است، در بيانيه گام دوم انقلاب هم مقام 
معظم رهبري تأكيد فراواني بر اين حوزه و توسعه آن داشته اند. 

زاهدي گفت: سال آتي دروازه ورود به 1400 بوده و برايمان از 
اهميت ويژه اي برخوردار است و به همين جهت بايد برنامه ريزي 
وي��ژه اي در س��ال آينده ب��راي تمدن س��ازي نوي��ن و اجراي 
تمدن ايراني- اس��لامي و پيش��رفت مدنظرمان داشته باشيم، 
زيرس��اخت هاي مهمي در اين باره به وي��ژه در حوزه آموزش و 

پرورش، فرهنگ و آموزش عالي برنامه ريزي شده است. 
وي با بي��ان اينكه متأس��فانه در حوزه فرهنگي در كش��ورمان 
نابس��اماني جدي مش��اهده مي كنيم، گفت:  تع��دد حوزه هاي 
فرهنگي و موازي كاري برخي از اقدامات صورت گرفته يا تضاد 
برخي فعاليت ها با يكديگر از دغدغه هاي فرهنگي كش��ورمان 
محس��وب مي ش��ود كه بايد آن را اصلاح كني��م. فرهنگ غني 
ايراني- اسلامي مورد آماج حملات فرهنگي دشمنان قرار گرفته 
است و به همين جهت بايد به انجام برخي فعاليت ها به فرهنگ 

ناب ايراني- اسلامي بازگرديم. 
زاهدي تصريح كرد: اص��لاح نظام انتخابات در كش��ور از ديگر 
موضوعاتي است كه بايد در مجلس آتي انجام شود چراكه اين 
موضوع مي تواند تاثيرات فراواني را در انتخابات رياست جمهوري، 

انتخابات مجلس و انتخابات شوراها داشته باشد. 
    مبارزه با فساد را از مجلس شروع كنيم

وي گف��ت:  كش��ورداري با س��بك و س��ياق فعل��ي نظام 

انتخاباتي مان، كشور را دچار چالش كرده است، لذا به نظر 
مي رسد هم نظام انتخاباتي نياز به اصلاح دارد و هم برخي 
موضوعات قانون اساسي. در مبارزه با فساد اقتصادي همه 
بايد با يكديگر يكدل باش��يم و مجلس يكپارچه به ميدان 
مبارزه با فس��اد بيايد، حتي نمايندگان مجلس مي توانند 
مبارزه با فس��اد اقتصادي را از درون پارلمان شروع كنند 
چراكه ممكن است برخي نمايندگاني انتخاب شده باشند 
كه با لابي هاي احزاب، جريانات ي��ا كارتل هاي اقتصادي 

وارد مجلس شوند. 
زاهدي گفت: مجلس يازدهم در راه مبارزه با فساد اقتصادي نبايد 
با هيچ كسي ملاحظه اي داشته باشد چراكه براي افكار عمومي 
شفافيت از اهميت بالايي برخوردار است كه اعلام علني اموال و 

دارايي مسئولان مي تواند اعتماد مردم را بالا ببرد. 
    فساد هاي زياد اعتماد عمومي را سلب كرده

وي گفت:  وقتي مردم بي عدالتي و فساد اقتصادي را می بينند و 
مشاهده مي كنند اموال و دارايي يك مسئول ظرف مدت چند 
سال چندين برابر شده است، سلب اعتماد از افكار عمومي شده 
و موجب ضرر نظام و حاكميت خواهد شد. بايد مبارزه با فساد، 
ش��فافيت، عدالتخواهي و فقرستيزي در دس��تور كار مجلس 

يازدهم قرار گيرد.

محمدمهدي زاهدي:

شفافیت حداکثري و فقرستیزي در دستور کار مجلس يازدهم باشد

بهارستان

مهدی پورصفا
   تحلیل


